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La introducció del portuguès 
com a llengua opcional en l’en-
senyament oficial a Andorra 
podria tenir lloc el pròxim curs 
escolar, segons va anunciar el 
ministre d’Afers Exteriors, Xa-
vier Espot, en la reunió que va 
mantenir amb el secretari d’Es-
tat de les Comunitats Portugue-
ses, António Braga, a Lisboa. Hi 
ha una comissió encarregada 
de reformular els processos en 
el sentit de permetre, en una 
primera fase experimental, que 
el portuguès sigui la cinquena 
llengua en el sistema educatiu, 
segons va explicar Braga. 

Espot, de la seva banda, va 
explicar que la introducció de 
la llengua portuguesa es podria 
fer el pròxim mes de setembre, 
quan comenci el curs, tot i que 
va matisar la complexitat del sis-
tema educatiu andorrà, que ja té 
quatre llengües.

“Hi ha una comissió encarre-
gada d’anar reformulant proces-
sos en el sentit de permetre, en 
una primera fase de prova, ofe-
rir la llengua portuguesa com a 
opcional en el currículum, per 
veure com es pot integrar una 
cinquena llengua en un sistema 

educatiu tan complex en matè-
ria de llengües”, va dir Braga.

De la seva banda, Espot va 
comentar que havia abordat 
aquesta qüestió amb la titular 
d’Educació, Susanna Vela, i que 
“la voluntat de la ministra i del 
ministeri és trobar una solució al 
més aviat possible”.

Braga va recordar que hi ha 
més de 13.000 persones de naci-
onalitat portuguesa emigrades 
a Andorra i que ja hi ha més de 
5.000 andorrans d’origen portu-
guès, fet que dóna una respon-
sabilitat més gran per a l’enfor-
timent de les relacions entre els 
dos països. 

Els dos responsables polítics 
van passar revista a les relaci-
ons bilaterals, que consideren 
“excel·lents” en tots els àmbits, 
i també a tots els acords a què 
s’ha arribat, o que estan en curs, 
en diferents àrees socials. Un 
d’aquests, el que permetrà l’ús 
de la targeta sanitària pels por-
tuguesos que visitin Andorra en 
qualitat de turistes. “L’ambició 
d’Andorra és tenir acords parti-
culars amb la Unió Europea en 
aquest sentit. Ara estem arribant 
a aquests acords’”, va assenyalar 
el secretari d’Estat de les Comu-
nitats Portugueses. 

La introducció del portuguès com a 
opcional pot ser possible el curs vinent

visita d’una delegació andorrana a portugal
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Espot diu que es podria implementar una fase experimental el curs que comença al setembre

Bartumeu i sócrates avaluen el bilateral i el memoràndum 
que ha de permetre el conveni per evitar la doble imposició
El cap de Govern, Jaume Bartumeu, es va reunir 
ahir amb el primer ministre de Portugal, José Sócra-
tes, a la seva residència oficial de Lisboa, amb qui 
va avaluar l’evolució de l’acord bilateral en relació 
amb el sojorn i establiment dels nacionals dels res-
pectius països, així com del memoràndum d’entesa 
que obre la porta a negociar un conveni per evitar la 
doble imposició, que van signar els dos mandata-
ris, també a Lisboa, el desembre del 2009. 

En la reunió, Bartumeu també va exposar a Só-
crates les accions dutes a terme per canviar el mo-
del econòmic, a la vegada que es va refermar en 
la voluntat andorrana d’acostament a la Unió Euro-
pea, aspecte que va rebre el ple suport del dirigent 
portuguès. Ja al vespre, Bartumeu va oferir una re-
cepció als empresaris que formen part de la missió 
que s’ha desplaçat a Portugal a les dependències 
de l’ambaixada d’Andorra a Lisboa.
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El president de la Cambra de 
Comerç, Marc Pantebre, i el pre-
sident de l’Associació Industrial 
Portuguesa (AIP), Jorge Rocha 
de Matos, van firmar ahir, a Lis-
boa, un conveni de col·laboració 
que té per objecte incrementar 
els intercanvis comercials entre 
els dos països i donar suport lo-
gístic i informatiu a les empreses 

andorranes que vulguin invertir 
a Portugal i viceversa.

La intenció és incrementar 
les importacions portugueses 
al Principat “equiparant-les a la 
importància que té la comunitat 
portuguesa a Andorra”, va dir 
Pantebre. Actualment, les im-
portacions lusitanes representen 
tan sols l’1%. 

A l’acte de signatura dels con-
venis entre les dues institucions 

comercials hi va assistir el mi-
nistre d’Afers Exteriors, Xavier 
Espot. El titular d’Exteriors es 
va referir a l’acord firmat entre 
els empresaris i va indicar que 
“hi ha d’haver més intercanvi 
comercial entre els dos països”. 
Andorra té molt poc pes en l’es-
tructura del comerç internacio-
nal portuguès. El 2009 va ser el 
client número 103 de Portugal i 
el proveïdor número 146. 

Signat un conveni per impulsar 
els intercanvis comercials
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pantebre firmant el conveni amb l’associació industrial portuguesa, ahir.




